
Ampak ne sedaj, temveč je bila in to 
dvakrat v kratkem razdobju. Reči kriza Udru
ženja je zelo težka beseda, vendar nisem mo
gel dobiti primernejšega izraza nego je ta, in 
mislim, da odgovarja faktičnemu stanju. Kajti 
kako bi se moglo sicer imenovati stanje na
šega Udruženja, ko se v njem abstinirajo go
tovi deli — gotovi kraji. 

Prva kriza je bila takoj po glavni skup
ščini 1930. leta, ko so se abstinirale tri sek
cije, ne morda radi osebnosti tedanjih članov 
izvršnega odbora in njihovega dela. nego so 
stali na načelnem stališču, da sploh ni po
trebno voliti novega izvršnega odbora, dokler 
se ne odobrijo nova pravila. Situacija se je 
tedaj poslabšala še bolj s tem. ker so vsi 
člani tedanjega izvršnega odbora, ki so bili 
aktivni učitelji morali podati ostavke. Izjemo 
je tvoril edino pok. Ljuba Pavlovič. In tedaj 
so ostali v odboru Udruženja edino trije upo
kojenci (Milan V. Popovič, pok. Milorad Vu
janac in podpisani), ki so vodili Udruženje. 
Mi smo tedaj smatrali, da imamo zaupanje 
svojih tovarišev, ker se niti eno učiteljsko 
društvo ni izjavilo proti nam. Smatrali 
smo, da v najkritičnejših trenutkih ne samo, 
da ni treba, nego da ne smemo izbegovati 
dolžnosti, ter moramo ostati, in smo tudi ostali 
in redno vršili posle Udruženja. Podvzeli 
smo vse korake, ki so bili v naši moči, 
da se čim prej vzpostavi normalno stanje v 
Udruženju z žrtvovanjem svojih osebnih in
teresov splošnim. Apelirali smo na sekcijske 
odbore, ki so se abstinirali. Predočili smo jim 
težke razmere v Udruženju, aoelirali nanje, 
da pridejo in sodelujejo pri delu, izjavljajoč, 
da ako smo mi ovira skupnega dela, bomo 
takoj podali ostavke, ne samo na svoje polo
žaje, nego tudi na članstvo v odboru samo. 
tla se vrne v Udruženje sloga in mir. In ti 
tovariši so se odzvali našemu pozivu in pri
stopili k skupnemu delu. Priznati moram tudi 
ob tej priliki, dasi sem to pričakoval, ker sem 
vede}, da so tudi oni v neprijetnem položaju, 
da me je niihov prihod tako razveselil, da sem 
sam pri sebi rekel: »Prihajajo, tu so!«—In mi 
smo tedaj nodali ostavke, ampak jih oni niso 
hoteli sprejeti in delali smo kot eden in niti 
eden se ni na kakem vprašanju oddvojil. 

Preteklo leto po glavni skupščini so ob
javile štiri sekcije in skoro tudi peta, da ne 
bodo sodelovale pri delu glavnega odbora niti 
glavne skupščine pod gotovimi okoliščinami. 
Zopet kriza Udruženja. In zopet napori od 
vseh strani, da se jo odstrani. Zahvaljujoč 
uvidevnosti in požrtvovanju vseh je bila ven
dar odstranjena. Letošnia glavna skupščina 
je potekla redno in v složnem delu, rešavajoč 
vsa vprašanja soglasno. Pa tudi volitve novih 
članov izvršnega odbora je izvršena z akla
macijo in z redko soglasnostjo in navduše
njem. Sprejeta je bila značilna resolucija, iz
ražena v eni sami besedi: Sloga. To pomenja. 
da je samo ona manjkala. A dosežena sloga 
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se ne bo uporabljala za medsebojna trenja, 
nego v dobrobit učiteljske osebnosti, Udru
ženja in šole. 

Iskreno pozdravljam tloseženi sporazum 
in slogo ter želim, da se glavni odbor in sek
cijski odbori, kakor tudi sreska društva ter 
posamezniki okoristijo s tem težkim izkust
vom in nikoli več ne gredo po potih krize in 
razhoda, nego da se v miru in slogi posvetijo 
konstruktivnemu delu, ki bo gotovo koristilo 
posameznikom in Udruženju, ter dvignejo naš 
ugled v javnosti ter da se v naše vrste povrne 
staro tovarištvo in zaupanje. Naj se tekmuje, 
kritizira in oddvaja mišljenje, ampak to naj 
bo načelno brez žalitev in razlogov za raz
dvajanja in nesporazume. 

Sedaj je dosežena taka sloga in sporazum 
in ustvarjena taka kombinacija glede izvolitev 
osebnosti za glavni odbor, da nam one dajejo 
garancijo, da se učiteljstvo v svojih nadah in 
pričakovanjih ne bo prevarilo in to tem bolj, 
ker sedaj ni zmagovalcev in premaganih, niti 
ni ustvarjen razlog za nova nezadovoljstva. 

Nisem se spuščal niti v detajle, niti v 
vzroke omenjenih dveh kriz, nego sem to sa
mo konstatiral in posebej poudaril z željo, 
da se vidi koliko nam je to škodovalo in da 
nam služi kot nauk. da se v bodočnosti kaj 
takega ne ponovi. 

Tudi sam sem precej sodeloval v teh tež
kih dneh našega Udruženja. Smatram, da sem 
v času prve in druge krize naredil vse, da se 
ta reši čim prej in častno za vse. Ves svoj čas 
kot javni delavec sem prebil med učiteljstvom 
na raznih stopnjah ter v njem za njega de
loval, kolikor sem znal in mogel. Za vse kar 
imam. imam njemu zahvaliti. Zopet kar imam 
v materialnointelektualnem in moralnem po
gledu, sem posvetil njemu in dal na razpolago. 
In po popolnoma doseženem uspehu in vzpo
stavitvi miru in sloge v Udruženju. kot sem 
v eni svojih prejšnjih iziav omenil, je moje 
aktivno sodelovanje v Udruženju .dovršeno. 
Mislim, da sem se napram učiteljstvu oddolžil 
za pozornost, ki mi je bila posvečena. V naj
težjih trenutkih sem bil z vami, kot mnogi 
drugi, in nisem se skrival in zaostajal. Sedaj 
se smem in je tudi prav. da se umaknem Več 
me ne boste videli, da bi zastopal to ali ono 
stran in da glasujem za tega ali za onega. 
Ampak še nadalje bom ostal z vami in bom 
z vami do poslednjega,diha. Delal sem in pri 
delu tudi grešil in morda koga tudi užalil, ka
kor so drugi mene. Ampak kdor ne dela, ne 
greši. Ljudje smo, zato oproščamo. Tudi jaz 
oproščam. Oproščam in oproščajte! 

M. Rabrenovič. 
Objavili smo članek tov. M. Rabrenoviča, 

svoječasnega predsednika JUU. iskrenega so
delavca v našem Udruženju, v dokaz, kako se 
vsi vrli možje iz naših vrst vesele zopetne 
sloge v naši organizaciji. Članek je objavila 
zadnja »Narodna Prosveta«. (Op. uredn.) 


